
نگاه سیاستمداران
 سیاست های ارزی 

صادرات پسته را مختل کرد
به دلیــل سیاســت های ارزی دولت در مــورد چگونگی 
برگشــت ارز، تجار ایرانی تــوان صادرات پســته و رقابت 
در بازارهــای خارجی را ندارند. محمــد صالحی، رئیس 
هیئت مدیره انجمن پسته در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه 
بخش زیادی از پسته پارسال روی دست تجار باقی مانده 
اســت، توضیــح داد: به دلیل اینکه ما خریدمــان را با ارز 
آزاد انجام می دهیم و پس از صادرات باید ارز برگشــتی را 
به صورت نیمائی و با قیمت کمتر بفروشیم، این موضوع 
باعث می شود تا تاجران پسته با زیان های بالائی متضرر 
شوند و عملًا توان صادرات و رقابت در بازارهای بین المللی 
را نداشــته باشــند. وی گفت: این موضوع مشکل همه 
صادرکنندگان شده است، اما برای بعضی از صادرکنندگان 
و تجار پسته حاشیه سود به حدی کم شده که عملًا دیگر 
توان صادراتی وجود ندارد و اگر قرار اســت که پســته هم 
صادر شود باید فکری به حال این موضوع بکنند. رئیس 
هیئت مدیره انجمن پسته گفت: ما برای برگشت ارز هیچ 
مشکلی نداریم و متعهد می شویم که ارز حاصل از صادرات 

را به کشور برگردانیم اما مشکل در قیمت آن است.

چالش های اقتصاد ایران
مســائلی چون »اقتصاد دســتوری«، »نرخ منفی تشکیل 
سرمایه«، »تورم«، »پیمان سپاری ارزی«، »ارز چندنرخی«، 
مسائلی هستند که کاندیداها باید درباره آن اظهارنظر کنند. 
به گزارش اتاق تهران، محمود نجفی عرب، رئیس اتاق تهران 
ابراز امیدواری کرد که با مشارکت حداکثری مردم، انتخاب 
شایسته ای در کشور رقم بخورد و گفت: ما در اتاق تهران در 
حال تدوین برنامه ای اقتصادی هستیم که پس از برگزاری 
انتخابات و مشخص شدن سکاندار اجرایی کشور، این برنامه 
را برای رئیس دولت چهاردهم ارســال می کنیم. او ســپس 
به بخشی از چالش های اقتصادی کشور که نیازمند توجه 
نامزدهاست اشاره کرد و مسائلی چون »اقتصاد دستوری«، 
»نرخ منفی تشــکیل ســرمایه«، »تورم«، »پیمان ســپاری 
ارزی«، »ارز چندنرخــی«، »رشــد نقدینگــی«، »ناترازی 
بانک هــا«، »مهاجرت نخبگان«، »تحریــم«، »عضویت در 
ســازمان جهانی تجارت« و »اقتصاد سیاســی و مشکلات 
بین المللی« را به عنوان گلوگاه هایی برشــمرد که ضرورت 
دارد نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری به آن بپردازند و 

برنامه های خود را در این چند سرفصل اعلام کنند.

حسین صابری
کارشناس مبارزه 
با پولشویی مرکز 

پژوهش های مجلس: 
سرمایه گذار خارجی 

به وضعیت ایران 
در حوزه مبارزه با 

پولشویی نگاه می کند. 
عدم عضویت ایران 

در گروه اقدام مالی و 
اجرا نکردن الزامات 

آن سبب می شود ایران 
برای سرمایه گذار 

خارجی های پرریسک 
باشد و همچنین 
صرفه اقتصادی 

سرمایه گذاری نیز 
پایین بیاید. اگر 

برنامه ای برای متصل 
شدن به سیستم 

مالی دنیا و خراب 
شدن دیوار تحریم ها 
نداشته باشیم، عملًا 
هر شعاری در حوزه 

توسعه اقتصادی و مهار 
تورم بدهیم در حد 

شعار باقی خواهد ماند

قانون تامین مالی تولید
برای پرهیز از تجربه های پیشین، لزوم همکاری دولت با 
بخش خصوصی به ویژه اتاق های بازرگانی مشهود است. 
به گزارش اقتصادنیوز، فریال مستوفی، رئیس کمیسیون 
بازار پول و سرمایه اتاق تهران به بحث قانون تامین مالی 
تولید و زیرســاخت ها پرداخت و با انتقاد از عدم حضور 
هیچ نماینده ای از فعــالان اقتصادی بخش خصوصی 
در تدوین این قانون گفت: به نظر می رسد دولت تصمیم 
دارد یک تنــه برای بخش خصوصی تصمیم گیری کند. 
مستوفی افزود: اهمیت این قانون را می توان از ۳ جنبه 
بررســی کرد. نخســت از جنبه نهادســازی  می توان به 
مفاهیمی چون اعتبارسنجی، آژانس های سرمایه گذاری 
خارجی، صندوق های تضمین، سامانه جامع اطلاعات 
سرمایه گذاری اشاره کرد. از جنبه دیگر می توان به اوراق 
مشارکت گام، مشارکت عمومی خصوصی و اوراق وثیقه 
پرداخت. جنبه سوم نیز اصلاح فرآیندهاست که عبارت 
است از افزایش سرمایه، سرمایه گذاری خارجی و ابلاغ 
الکترونیک. خوشبختانه این قانون تمامی بخش های 
بازار سرمایه را شامل می شود و می تواند همه بنگاه ها از 

جمله کوچک و متوسط و بزرگ را پوشش دهد.
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مالی جهانی و FATF بپیوندیم.  اگر بخواهم مثالی در مورد 
مسئله FATF داخلی بزنم باید به خودروسازی داخلی اشاره 
کنم. تا وقتی تعاملات بین المللی نباشد و نظارت و تعاملات 
بیرون از کشــور وجود نداشــته باشــد مثل خودروسازهایی 
می شــویم که شــعار تولید ملی می دهند اما پول سانتافه را 
بــرای پراید می گیرند. FATF پکیجی اســت که زمانی معنا 
پیدا می کند که تعاملات خارجی وجود داشــته باشــد و به 
سیستم ســوئیفت متصل باشــیم. FATF داخلی به نوعی 
تخفیف دادن موضوع و کوچک شــمردن و بی معنی کردن 
آن است. اگر سازوکار بین المللی و رنکینگ های بین المللی 
نباشــد، انگیزه برای اجرای آن چیســت؟ گروه های قدرت 
روی این مسئله تاثیرگذار و تصمیم گیرنده هستند. این ماجرا 
شبیه سیســتم مالیاتی اســت که از افرادی که صورت های 
مالی شفافی دارند، مالیات بیشتری می گیریم و افرادی که 
غیرشــفاف عمل می کنند هیچ مالیاتی نمی پردازند. به این 
ترتیب جریان اقتصاد خاکســتری و زیرزمینی در جای خود 

با چنین سازوکاری باقی خواهد ماند.«

نامزدها برنامه ای برای رابطه مالی با دنیا ندارند �
کامران ندری، کارشــناس اقتصادی نیــز در گفت وگو با 
 FATF هم میهن تاکید می کند: »موضع نامزدها درخصوص
تقریباً مشابه است. به نظر می رسد هیچ یک از آنها برنامه ای 
برای رعایــت الزامات FATF ندارند. الزامــات FATF وقتی 
معنــا پیدا می کند کــه بخواهیم روابط مالی ایــران را با دنیا 
برقرار کنیم و با بانک های دنیا ارتباط بگیریم و نقل و انتقال 
وجوه از مســیر بانک ها امکان پذیر شود و تجار ما با کمترین 
هزینه ممکن، به سریع ترین شکل ممکن و ایمن ترین حالت 
 FATF ممکن، انتقال ارز را بتوانند انجام دهند. اگر الزامات
را رعایت نکنیم هیچ بانکــی حاضر به انتقال وجوه نخواهد 
بود و اگر بانکی هم بپذیرد که با ایران روابط مالی برقرار کند، 
هزینه ریســک انتقال را از بانک های ایران دریافت می کند. 
بانک هــا نیز این هزینه را از تجار می گیرنــد و در نهایت این 
مردم هستند که بار یا سنگینی این هزینه اضافه را متحمل 
می شــوند. مســئله FATF در وهله اول به تجارت خارجی و 
تعامــل بانک ها با بانک های خارجی مربوط می شــود و اگر 
ما موفق نشویم چارچوبی که FATF توصیه می کند رعایت 
کنیم، بانک ها نمی توانند با بانک های جهان ارتباط داشته 
باشند. این اتفاق نیز هزینه هایی به دنبال دارد که در مرحله 

آخر مردم پرداخت می کنند.«
او ادامه می دهد: »در داخل اقداماتی انجام شــده است. 
قانون مبارزه با پولشویی را سال هاست تصویب کرده ایم. بحث 
مبارزه با تامین مالی تروریسم نیز شاید در داخل خیلی معنا 
پیدا نکند. به هر حال در داخل با الگوبرداری کردن از قوانین 
بین المللی به شکل ناقص قوانینی را برای مبارزه با پولشویی 
داریم اما در ظاهر مبارزه با پولشویی در نظام بانکی چندان به 
چشم نمی آید. پولشویی در اقتصاد ما به شدت رواج دارد و در 
سطحی گسترده انجام می شود. علی رغم دستورالعمل هایی 
که هم قانون آن در مجلس تصویب شده، هم فرآیندهای آن 
تعریف شده، هم بخشنامه های آن به بانک ها ابلاغ شده و هم 
نهادهای آن در اقتصاد به وجــود آمده، موفقیت چندانی به 
دست نیاورده ایم. پولشویی در ابعاد مختلف در کشور وجود 
دارد. البته نمی خواهم بگویم هیچ دســتاوردی نداشتیم. به 
هر حال تصویب قانون و صدور بخشنامه ها و ایجاد نهادهای 

فعالان خصوصی

مرتبط با آن دســتاورد محسوب می شــود اما نتیجه مطلوب 
در مقایسه با کشــورهای دیگر به دست نیامده است. اینکه 
امروز گفته می شود FATF را می خواهیم داخلی سازی کنیم 
موضوع جدیدی نیست و سال هاست در کشور اجرا شده ولی 

توفیقی به دست نیاورده است.«
او با بیان اینکه اصل موضوع FATF مربوط به رابطه مالی 
با دنیاست می گوید: »این صحبت هایی که کاندیداها مطرح 
می کنند نشــان می دهد قصد ندارند رابطه تجاری و مالی با 
دنیا را اصلاح کنند. به نظر می رسد باز قرار است در بر همان 
پاشــنه بچرخد. آقای پزشکیان در صحبتی که در تلویزیون 
داشتند از گم شــدن 10 هزار میلیارد تومان صحبت کردند 
امــا این موضوع ارتباطی بــا قوانین داخلی ندارد. ایشــان 
بایــد به خوبــی در جریان باشــند که قوانین تصویب شــده 
اجرا نمی شود. چون ایشــان هم سال ها مسئولیت اجرایی 
داشتند و هم در مجلس ســال ها نماینده مردم بودند. شما 
وقتــی اولویتی به نام دور زدن تحریم هــا دارید، به بهانه دور 
زدن تحریــم به راحتی تمــام قوانین و مقــررات را می توانید 
زیرپا بگذارید. قوانین داخلی برای افرادی که اصلًا در مظان 
پولشویی نیستند اجرا می شــود یعنی از طریق این قوانین 
احتیاط هایی برای  افرادی انجــام می دهید که نمی توانند 
اصولًا وارد این حوزه شــوند. هر سال برای اینکه گفته شود 
این قوانین را داریم رعایت می کنیم چند گزارشی از اقداماتی 
کــه بانک ها در این زمینه انجام دادند و دانه درشــت ها از آن 

معاف هستند ارائه می کنیم.«
او متذکــر می شــود: »مســئله اصلــی در اقتصــاد مــا 
تحریم هاســت. تا این مســئله حل نشــود تحت عنوان دور 
زدن تحریم ها یکســری از گروه ها اقدامات فراقانونی انجام 
می دهنــد. در فراینــد دور زدن تحریم هاســت که می بینیم 
میلیون ها دلار گم می شــود. شــما نیز نمی توانید کاری در 
مقابل انجام دهید چون گفته می شود اگر قرار باشد شفاف و 

علنی کار کنیم نمی توانستیم تحریم ها را دور بزنیم.«
نــدری عنوان می کنــد: »نکته بعدی اینکــه در اقتصاد 
مــا بنگاه هایی به وجــود آمدند کــه نه دولتی هســتند و نه 
خصوصی. چرا همــه اقتصاددان ها می گویند بنگاه ها را به 
بخش خصوصی بدهید. چون هم کاراتر است و هم سیاسی 
و جناحی عمــل نمی کند. در عین حال قوانین برای بخش 
خصوصــی لازم الاجراســت. ولی وقتی یک بخشــی به نام 
خصولتــی به وجود آمد ملزم کــردن آنها بــه رعایت قوانین 
دشــوار می شــود. نه دولتی اســت که بتوان بر آنها نظارت 
کرد و نه خصوصی اســت که ملاحظات سیاسی در روابط با 
دولت ها نقشی نداشته باشد. بنگاه خصولتی در اقتصاد، در 
بانک ها و دولت نفوذ دارد. اختلاس های میلیاردی از کانال 
خصولتی ها جلو می رود. نه دولت می تواند وارد این بازی ها 
شــود، نه بخش خصوصــی می تواند در ایــن حد اختلاس 
انجام دهد. بنابراین تا مسئله تحریم ها را داریم و تا آن بخش 
خصولتــی را در اقتصاد داریم این قوانیــن و مقررات را هیچ 
دولتی نمی تواند پیاده سازی کند. مگر اینکه به جنگ بخش 
خصولتی بروند. تا اینجا در صحبت های هیچ یک از نامزدها 
چنین برنامه ای ندیدم. تا این لحظه نه برنامه ای برای مسئله 
تحریم هــا از نامزدها دیده شــده و نه برنامــه ای برای بخش 
غیرشــفاف اقتصاد که بر منابع کشــور چنبــره زده و عمده 
فسادهای ثبت شده که به طور مستقیم و غیرمستقیم به این 
بخش ارتباط پیدا می کند، طرحی عنوان شده است. قوانین 
موجود را اگر دوبرابر هم بکنید چون نمی تواند در تعارض با 
منافع این گروه ها در اقتصاد باشــد کاری از پیش نمی برید 
فقط مشــکلات مردم را زیاد می کنید. ایــن قوانین گریبان 
ضعیف ترین حلقه ها که اتفاقاً ســالم ترین حلقه ها هستند 
را می گیــرد. برای روابط تجاری و مالی ضعیف ترین حلقه ها 
مشکل ایجاد می کند نه حلقه های اصلی که اقتصاد ما را در 

دست گرفته اند.«

FATF مواضع کاندیداها در خصوص
کاندیدای اصول گرا  سعید جلیلی: 
دور  ســیزدهمین  در  پیشــتر  کــه 
انتخابات ریاســت جمهوری شــرکت 
 FATF کرده بــود مواضع تندی علیه
داشــت. او گفته بــود: »با قاطعیــت می گویم که لازم 
نیســت بدانیم FATF به نفع کشور ما است یا نیست؟ 
امضای کنوانسیون ها هیچ فایده ای برای کشور ندارد 
و حاضــرم با هرکســی در این قضیه مناظــره و بحث 
کنم.« جلیلی در آخرین اظهــارات خود که مربوط به 
22 خرداد سال جاری است هم با وجود اندکی تلطیف 
همــان مواضع را بیان کــرد: »در مورد FATF هم باید 
بدانیم ما طلبکار هســتیم، نه غربی ها؛ ما بسیاری از 
بندهای آن را اجرا کردیم ولــی آن ها به تعهدات خود 
پایبند نبودنــد.« در اعلام مواضع اخیــر او نیز همان 
عقاید بــا اعلام سیاســت خوداتکایی و عــدم نیاز به 

تعامل با جهان دیده می شود.
 محمدباقر قالیبــاف: قالیباف که در 
مجلس نهایتاً لوایح مزبور را به شورای 
نگهبان فرســتاد نیز به نظر می رسد با 
FATF موافق نیســت. او سال 1۳98 
در گفت وگویــی گفته بود: »چــه درون گروه اقدام مالی 
باشیم و چه بیرون آن، تأثیر خیلی زیادی در توانایی این 
نهــاد برای اعمال فشــار بر ایــران ایجاد نمی شــود زیرا 
برخلاف سازمان های بین المللی قدیمی تر FATF حتی 
بر عملکرد غیرعضوها هم نظارت دارد و می تواند آن ها را 
تحریم کند، کما اینکه تا پیش از امضای توافق برجام با 
ایــران اینگونــه رفتار می کــرد و بعد از برجــام اقدامات 
تقابلی خود را تعلیق کرد.« او پیشــتر هم گفته بود: »آن 
چیزی که ما را دچار مشکل اساسی خواهد کرد و دقیقاً 
 FATF با مبانی اندیشــه ای ما دارای اشکال است خود
اســت.« او همچنیــن در حســاب شــخصی خــود در 
اردیبهشــت 1۳98 نوشــته بــود: »در شــرایط فعلــی، 
پذیرفتــن توصیه های FATF، قطعاً به ضرر ماســت، اما 
پاســخ ســریع و صریح »بله« یا »نه«، منافع ملی امروز و 
فــردای ما را تامین نمی کنــد.« او در صحبت های اخیر 

خود اظهارنظری در این باره نکرده است.
 مصطفی پورمحمــدی: پورمحمدی 
قائم مقام  دادگســتری،  پیشــین  وزیر 
رئیــس  و  اطلاعــات  وزارت  پیشــین 
پیشــین ســازمان بازرســی بــه دلیل 
مناصب سیاســی کمتــر در مورد اقتصاد ســخن گفته 
است. او در واکنش به پرسش یکی از کارشناسان برنامه 
تلویزیونی درباره FATF گفــت: »در فرصت های بعدی 
مواضــع روشــن و شــفافم را در خصــوص FATF بیان 
می کنم.« بــا این حال به عقیده برخــی اگرچه مواضع 

روشــنی درباره FATF ندارد اما در نخســتین مناظره بر 
ضرورت ارتباط با جهان تاکید کرد. 

قاضی زاده هاشــمی:  امیرحســین   
 CFT و FATF ،مخالفت با لوایح پالرمو
یکــی از مهمترین نظــرات اقتصادی 
قاضی زاده هاشمی محسوب می شود. 
این نامزد چهاردهمین دور از انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ها قبــل و در قامت عضــو هیئت رئیســه مجلس 
یازدهم اعلام کــرده بود معاهدات پالرمــو و CFT هیچ 
نفعی برای اقتصاد کشــور نخواهد داشت. او در حساب 
شــخصی خود نوشــته بود: »پالرمو و CFT نفعی برای 
اقتصاد ما ندارد و دولت محترم هم هیچ قولی برای بهتر 
شــدن وضع موجــود بعــد از تصویب نمی دهــد. لوایح 
FATF دروازه نفــوذ خارجــی به اطلاعات شــرکت های 
فعــال ایرانــی اســت، پس چــرا برخــی اینقــدر اصرار 

می کنند؟!«
 علیرضا زاکانی: هنوز شــخصاً درباره 
FATF صحبــت نکرده امــا گفته های 
نماینــده او مجیــد عباســی در برنامه 
تلویزیونــی موضع منفــی زاکانی را در 
این خصوص نشان می دهد. عباسی با اظهار به اینکه ما 
باید از راهکارهایی که به لحاظ حقوقی و سیاسی وجود 
دارد روابط خود را توســعه دهیم، تاکید کرد: »ما غفلت 
کرده ایم و توجــه لازم را به راهکارهایی که می توانســت 
رابطه اقتصادی ما را توســعه دهد توجــه نکردیم و همه 
چیز را وابسته به FATF کردیم و گفتیم اگر FATF امضا 
نشود ما نمی توانیم واکسن وارد کنیم و یا پول آزاد کنیم و 
بیاوریم. سوال اینجاست که پول هایی که در دولت شهید 

رئیسی آزاد شد، چگونه آزاد شدند؟«
 مسعود پزشــکیان: پزشــکیان تنها 
کاندیدایی اســت که اشاره ای کوتاه به 
برنامــه  در  او  اســت.  کــرده   FATF
تلویزیونــی گفــت: »کاری نــدارم که 
FATF را می پذیریم یا نه، حداقل FATF داخلی داشته 
باشــیم تا بفهمیم پــول کجا می رود. عدم شــفافیت در 
چرخــش پول داریــم، قانون وجود دارد امــا به آن عمل 
نمی کنیم.« با این حال او به طور شــفاف از FATF دفاع 
 FATF نکــرد و تاکنون برنامه ای بــرای چگونگی اجرای
ارائــه نداده اســت. او پیشــتر و در فروردیــن 1400 نیز 
دربارهFATF  گفته بود: »سر در نمی آورم ولی گرانی دلار 
و اختلاس ها به خاطر عدم تصویب لوایح FATF است. 
اگر می خواهیم مشکلات اقتصادی نباشد باید سیاست 
جنگ با آمریکا را رها کنیم«. پزشــکیان در صحبت های 
اخیر خود در صداوسیما بارها بر ضرورت احیای برجام و 

تعامل با جهان تاکید کرده است.


